
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA  DEL PLE DE 13 DE JULIOL DE 2021

Identificació de la sessió:

• Caràcter: ordinari 
• Data: 13 de juliol de 2021
• Inici: 10:25 
• Finalització: 13:04
• Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
• Convocatòria: primera i única

Assistents (17)
Batle – President    
Carlos Simarro Vicens

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sr. Carlos Darder Rosell
2a Tinenta de Batle: Sra. Maria del Mar Castañer Lozano
3a  Tinenta de Batle: Sra. Catalina Maria Pomar Catany
4t Tinent de Batle: Sr. Sebastián Luís Aguiló Roig
5e  Tinent de Batle: Sr. Joan Ruiz Mesquida 

Regidors: 
Miguel Nadal Vaquer
Andrea Pomar Capó
Laura Celià Gelabert
Gabriel Suau Otero
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Jaume Mateu Lladó 
Maria de la Cruz Enseñat Alemany 
Maria del Mar Pérez Romero 
Catalina Maria Pizá Plaza 
Jaume Bestard Matas 
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Secretària:
Rosa Ripoll Coll 

Ordre del dia:

1. Aprovació de l'acta de la sessió anterior.
2. Atorgament de la Creu al Mèrit amb Distintiu Verd a tres agents de la Policia Local, per 
haver  executat  amb  èxit  un  servei  que  evidencia  la  seva  qualitat  professional  i  cívica 
rellevants. (Exp. 951/21).
3. Premi a la trajectòria professional i atorgament de la Creu al mèrit policial amb distintiu 
blanc a tres membres de la Policia Local, amb trenta anys de servei.(Exp. 4119/21).
4.  Sol·licitud per al desplaçament i soterrament d’una línia elèctrica existent, al camí de 
Cas Sard.  Remissió  al  Consell  de  Mallorca  per  a  la  declaració  d'interès  general.  (Exp. 
5784/19).
5. Proposta de dissolució i liquidació del Consorci de la Música, la Dansa i l’Art a Sóller  
(Exp. 1673/20).
6. Moció presentada pel grup municipal Popular sobre la Fàbrica Nova.
7.  Moció  presentada  pel  grup  municipal  MES  per  Sóller,  relativa  a  la  producció  i 
distribució de les vacunes contra la COVID-19.
8. Moció presentada pels grups municipals UNIDAS PODEMOS, MÉS PER SÓLLER i 
PSIB-PSOE, per a l’impuls a les energies renovables i l’autoconsum al nostre municipi.
9. Precs i Preguntes.

Constatada l’existència de quòrum legal, el Sr. Batle President obre la sessió.

Desenvolupament de la sessió.

Primer.- Aprovació de l’acta de la sessió anterior.

Per part de la secretaria s’exposa que es posposa l’aprovació de l’acta a la següent sessió 
plenària ordinària. 

Segon.- Atorgament de la Creu al Mèrit amb Distintiu Verd a tres agents de la Policia 
Local,  per  haver  executat  amb  èxit  un  servei  que  evidencia  la  seva  qualitat 
professional i cívica rellevants. (Expedient 951/2021).

Pren la  paraula el  regidor  de Governació.  El  Sr.  Carlos Darder explica que va ser una 
actuació  en la  qual  tres  policies  varen  atendre  a  un resident  del  municipi  amb aturada 
cardiorespiratòria i que gràcies a la seva intervenció ràpida i immediata el cor var tornar a 
bombejar.   Diu que l’equip de govern està molt  satisfet  d’aquesta actuació i  que és de 
justícia donar-lis aquesta condecoració.

Intervé la Sra. Catalina Pizá d’Unidas Podemos i anuncia que la proposta tendrà el seu 
recolzament perquè el fet de salvar una vida ja ho val. No obstant, la regidora vol remarcar,  
tal i com va dir en comissió informativa, que al PAC habitualment salven vides al carrer, si 
bé també és important que les forces i cossos de seguretat demostrin que estan preparats i 
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que això dóna una seguretat a la ciutadania. 

Pren la paraula la Sra. Laura Celià i exposa una queixa sobre el canvi d’horari del plenari 
ordinari. Demana que per properes vegades es consensuï amb els portaveus. Pel que fa a la 
proposta diu que li donaran suport si bé els hi preocupa que es creïn greuges comparatius 
amb altres professionals o funcionaris d’altres departaments, perquè es cert que en aquest 
cas es va salvar una vida, però ho compara amb serveis socials i demana quantes vides 
salven també de manera indirecta. 

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i anuncia el seu suport a la proposta si bé, vol fer una  
serie  de  consideracions.  Segons  el  regidor  del  partit  socialista  s’estan  atorgant  unes 
condecoracions a nivell municipal que en principi s’han de reconèixer igual que a nivell 
autonòmic, tal i com diu el decret 40/2019, amb uns mèrits. No obstant, explica que hi ha 
un buit legal i que no s’ha fixat a nivell municipal com s’han de tramitar aquests tipus de 
reconeixements. Considera que el cas mereix ser reconegut, però que hi ha altres estaments 
de funcionaris de la casa que també tenen funcions que mereixen ser reconegudes. En tot 
cas, diu estar d’acord amb donar aquesta condecoració, i que ha quedat palès la importància 
de tenir els equipaments per fer front a situacions de problemes cardíacs. Demana a l’equip 
de govern que amplii la xarxa de desfibril·ladors.   

El Sr. Jaume Bestard intervé i exposa que a la legislatura passada es va aprovar una moció 
sobre les condecoracions i es va contestar que s’havia d’aprovar un reglament. Segons el 
regidor  no  hi  ha  hagut  cap  canvi  i  que  aquest  reglament  s’hauria  de  desenvolupar  i 
contemplar a altres funcionaris, com protecció civil o qualsevol persona que dugui a terme 
un acte que mereixi ser reconegut. Anuncia que li donaran suport perquè no s’ha de llevar 
el mèrit a aquestes persones que varen salvar una vida. No obstant, considera que no s’ha 
d’oblidar  que  està  dins  les  seves  funcions  i  que  tenen  una  formació  concreta  per 
desenvolupar aquesta tasca. Malgrat tot se li has d’agrair la seva actuació i diu que votaran 
a favor. Insisteix en la necessitat d’aprovar un reglament intern que a dia d’avui no existeix. 

El Sr. Aguiló diu que estan d’acord amb la proposta, que un reconeixement als policies per 
aquest tipus d’actuació és totalment necessari però, en el mateix sentit que el Sr. Bestard 
pensa que  un  futur  reglament  no  només  ha contemplar  els  policies.  En relació  amb la 
intervenció del Sr. Mateu sobre els desfibril·ladors, diu que des de la seva regidoria s’està 
fent feina damunt aquest tema, que es va posar un desfibril·lador a Sa Torre i que es fa 
feina en dotar de desfibril·ladors a llocs molta concurrència de persones. 

El Sr. Carlos Darder com a regidor de governació diu que s’han posat tots els recursos i  
esforços per dotar de més mitjans materials al departament de policia i diu està content del 
seu bon servei. 

El Batle president vol donar l’enhorabona a la policia local en el seu conjunt i al regidor 
que la  duu, i  ho fa  extensiu  a  la  protecció  civil.  Diu que aquesta  proposta  aprova una 
medalla per aquests funcionaris però això no vol dir que hi hagi altra gent que no s’ho 
mereix.  Però  que  no  hi  ha  lloc  a  desviar  l’atenció  al  fet  que  altres  funcionaris  s’ho 
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mereixen,  que  ara  es  tracta  donar  una  medalla  aquestes  persones  que  han  tingut  una 
actuació magnifica. 

Sense més intervencions es passa a votació i resulta el següent:

La Corporació, per  unanimitat,  ACORDA:

Primer.-  Premiar  públicament  l’actuació  dels  agents  de policia  local  del  servei  del  torn 
d'horabaixa del dia 23 de gener de 2021.

Segon.- Atorgar la Creu al Mèrit amb Distintiu Verd als agents de policia local del servei 
del torn d'horabaixa del dia 23 de gener de 2021:

- Francisco Vanrell Sampol, Carnet Professional A-500018
- José Isern Serra, Carnet Professional E-020062
- Antonio Espinosa Morales-Alcayde, Carnet Professional F-010026

Per haver executat amb èxit un servei en què, per les seva importància es va evidenciar la 
seva qualitat professional i cívica rellevants.  I per complir amb notorietat els deures del seu 
càrrec,  la  qual  cosa constitueix  una conducta exemplar  i  condueix a la  dignificació del 
prestigi i del reconeixement públic de la Policia Local de l’Ajuntament de Sóller.

Tercer.- Publicar el present Acord en el Butlletí Oficial de les Illes Balears.

Quart.- Notificar-ho a les persones interessades.

Tercer.-  Premi a la trajectòria professional i atorgament de la Creu al mèrit policial 
amb distintiu blanc a tres membres de la Policia Local, amb trenta anys de servei.
(Expedient 4119/21).

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder qui explica que a proposta del subinspector de policia, 
es posa la primera pedra perquè a partir d’ara, es faci un reconeixement als policies que fa 
trenta anys que estan en actiu. Considera digne de premiar el fet de prestar serveis trenta 
anys  al  nostre  municipi.  Diu  que  en  un  futur  haurà  més  jubilacions  i  s’atorgaran  més 
distintius. 

La Sra. Pizá diu que aquests atorgaments premien a unes persones en concret i que hi ha un 
greuge comparatiu perquè s’ha començat ara quan hi ha unes persones que s’han jubilat 
recentment  i  que  no  tendran  aquest  reconeixement.  Afegeix  que  si  bé  la  secretaria  va 
explicar els requisits, considera que s’hauria pogut cercar una via per fer un reconeixement 
a dites persones que han dedicat trenta anys al  seu municipi i que s’han jubilat  fa poc. 
Segons la Sra. Pizá això no significa que les persones que ara se lis dona la condecoració no 
s’ho meresquin i demana que es repensin l’expedient i s’inclogui aquests funcionaris que 
s’ha esmentat. 

Pren la paraula la Sra. Elvira Arbona, qui exposa que la seva agrupació està d’acord amb fer 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: C

2A
M

ZG
L6

P6
N

3R
56

X7
X9

ZM
C

H
JN

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 4

 d
e 

14
 



el reconeixement a la trajectòria dels policies però tampoc volen fer cap greuge comparatiu 
a altres policies que s’hagin retirat fa poc. Per aquest motiu diu que el vot està condicionat 
al debat que es generi al plenari. 

El Sr. Jaume Mateu fa una sèrie de consideracions, explica que en aquest punt el que es fa 
és un reconeixement a una trajectòria professional i considera que és poc afortunat  haver 
iniciat aquest expedient ara i deixar fora a certs professionals que recentment s’han retirat. 
Afegeix que hi ha altres reconeixements a poder donar en base a altres mèrits, i això s’hi 
afegeix  la  falta  de  reglament  propi  que  determini  com  s’ha  de  duu  endavant  aquest 
procediment. Per tot l’assenyalat, i per tal que sigui un tema consensuat entre tots els grups 
municipals, demana que es retiri i s’afegeixin totes les qüestions que s’han exposat. 

El Sr. Jaume Bestard diu que la Llei  4/2013 preveu que cada Ajuntament  pot regular i  
atorgar  premis  i  distincions  en  els  termes  que  consideri  oportuns  sempre  que  es 
corresponguin  a  criteris  d’igualtat,  mèrit  i  objectivitat.  Per  aquest  motiu,  considera  el 
regidor que això al nostre Ajuntament no està regulat. D’altra banda, esmena un Decret que 
preveu una distinció:  el  diploma de jubilació  que no s’ha tengut  en compte.  Segons el 
regidor aquest premi està contemplat des del 2015 i que depèn d’aquest Consistori tirar-ho 
endavant o no. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló explica que el que s’aprova avui pot ser un punt d'inflexió per 
començar a reconèixer a tota la gent que ha fet un servei destacat a la casa. Es partidari de 
tirar endavant la proposta que es duu a ple i mirar d’estudiar si es podria, amb caràcter 
retroactiu, donar-lis qualque distinció. 

El Sr. Carlos Darder diu que no retiraran la moció i que l’anterior equip de govern ja ho 
hauria  pogut  iniciar,  que  l’informe  jurídic  preveu  que  per  donar  aquesta  distinció  han 
d’estar  en  actiu  i  que  en  breu  haurà  més  jubilats.  També  com  el  Sr.  Aguiló,  no  veu 
inconvenient a fer un reconeixement o premi de jubilació. 

El Sr. Batle President diu que l’equip de govern intenta honrar a tots els funcionaris i que 
fan feina per tots. El batle demana si tenen qualque cosa a dir de les tres persones de la 
proposta però que no argumentin que altres també s’ho mereixen.

La Corporació, amb 12 vots a favor, 3 vots en contra i 2 abstencions, ACORDA: 

Primer.- Premiar públicament la trajectòria professional i atorgar la Creu al Mèrit policial 
amb Distintiu Blanc als següents agents de la policia local:

Oficial Juan José Vivas Muñoz Carnet Professional A-500015
Oficial Fabiàn Puigrós Acosta Carnet Professional A-500011
Subinspector José Porcel Fiol Carnet Professional A-500010

Segon.- Publicar el present Acord en el Butlletí Oficial de les Illes Balears.

Tercer.- Notificar-ho a les persones interessades."
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Quart.-  Sol·licitud per al desplaçament i soterrament d’una línia elèctrica existent, al 
camí  de  Cas  Sard.  Remissió  al  Consell  de  Mallorca  per  a  la  declaració  d’interés 
general. (Expedient 5784/19).

El Sr. Bestard, regidor d’urbanisme explica que es tracta del soterrament d’una línia aèria 
que es mou per poder-la soterrar davall un vial.

Pren la paraula la Sra. Pizá i diu que donaran suport a totes les iniciatives de soterrar línies 
elèctriques. 

Intervé la Sra. Laura Celià i anuncia que li donaran suport.  Considera que és important 
facilitar que s’instal·lin les fotovoltaiques perquè això facilita que no hi hagi cablejat ni a 
l’aire ni soterrat. 

El Sr. Aguiló, diu que donaran suport a la proposta i que tan de bo es poguessin enterrar  
mes línies, que es tracta d’un tràmit i li donaran suport,

El Sr. Carlos Darder diu que també li donaran suport. 

Passats a votació, la Corporació per unanimitat, ACORDA:   

Primer.- INFORMAR FAVORABLEMENT la sol·licitud  pel  desplaçament i soterrament 
d'una  línia elèctrica existent, al Camí de Cas Sard, 8,  presentada pel Sr. Thorsten Michalik 
i redactat pel tècnic Lluís Tores Rovira. Projecte sense visar  de data: octubre 2019.

Segon.- REMETRE  l'expediente  al  Consell  Insular  de  Mallorca,  en  compliment  de 
l'assenyalat per la Llei 39/2015, d'1 d'Octubre, del Procediment Administratiu Comú de les 
Administracions Públiques, el Pla Territorial Insular de Mallorca, per la Llei 6/1997, de 8 
de  Juliol,  de  Sòl  Rústic  de  les  Illes  Balears  i  altra  legislació  aplicable,  als  efectes  de 
l'obtenció del corresponent interès general, d'acord amb  els informes  adjunts.

Cinquè.- Proposta de dissolució i liquidació del Consorci de la Música, la Dansa i l’Art 
a Sóller (Expedient 1673/2020).

El Sr.  Miquel  Nadal  regidor  de cultura  explica  que es  va reunir  el  Consell  Rector  del 
Consorci i va aprovar la dissolució i liquidació del Consorci. 

Demana la paraula la Sra. Andrea Pomar i vol matisar que el Consell Rector es var reunir 
per acordar la seva dissolució, que és una problemàtica que ve d'enrere i que suposava un 
problema quan s’havien de retre comptes al Ministeri i a la Sindicatura. 

La Sra. Catalina Pizá diu que és un simple tràmit i que li donaran suport.  

Pren la paraula el Sr. Joan Carles Simó i diu que aquest acord suposa el final d’una etapa 
que fou molt fructífera en el seu moment, i fa un reconeixement a tota la gent que va formar 
part d’aquest Consorci. Insta a que la nova escola de música mantengui els principis de 
participació que tenia el Consorci com organisme públic.

El Sr. Jaume Mateu diu que és un dia que convida a reflexionar sobre el futur de l’escola de 
música municipal i afegeix que aquest futur és incert. Convida a fer una reflexió sobre el 
model d’escola de música que es mereix Sóller i demana que es faci un projecte de futur 
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sòlid i que sigui un referent de cultura. 

El  portaveu  del  Pi  Proposta  per  les  Illes  opina  que  és  un  punt  i  seguit,  que  les 
circumstàncies són les que són i que cal cercar una gestió eficaç. Considera que era molt 
necessari tancar el Consorci. 

El Sr. Aguiló diu que és un mal dia per la cultura sollerica, és un tràmit trist però necessari i  
que el fet de posar ordre a l’Escola de Música serà positiu per tal que els errors que s’han 
comès no es repeteixin. 

El Sr. Carlos Darder diu que el seu partit vol reconèixer tota la feina feta aquests anys per la 
gent del Consorci. D’altra banda agraeix la feina i implicació del Sr. Miquel Nadal, 

El Batle president també agraeix la feina del Sr. Nadal que s’ha dedicat en cos i ànima a 
l’escola de música. En relació amb la intervenció del Sr. Mateu sobre els dubtes del futur de 
l’escola de música, diu que l’equip de govern té molt clar cap a on va l’escola de música i 
així s’ha traslladat al funcionaris de la casa perquè organitzin la part administrativa per 
garantir la seva continuïtat. Diu que és un tema de fa anys i que l’anterior Corporació ho 
hauria pogut arreglat. També agraeix la feina feta per la secretaria i la cap del negociat de 
contractació i patrimoni. 

Sense més intervencions i passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA:

Ratificar l’aprovació de la dissolució i liquidació del Consorci de la Música, la Dansa i 
l’Art a Sóller”

Sisè.-  Moció presentada pel grup municipal Popular sobre la Fàbrica Nova.

El Sr. Carlos Darder procedeix a la lectura de l’exposició de motius de la moció presentada 
pel seu grup municipal. La moció considera que és el Consell qui s’ha de fer càrrec de la 
fàbrica nova.

La portaveu d’Unidas Podemos diu que li donaran suport però vol remarcar que aquesta 
fàbrica duu anys amb una situació deplorable i que aquest tipus de moció pretén en part,  
anar en contra de les administracions que estan governant, si bé diu que votaran a favor 
perquè el patrimoni s’ha de conservar i sobretot el patrimoni tèxtil del nostre municipi. 

Pren la paraula la Sra. Celià anuncia que li donaran suport. Es dirigeix al Sr. Batle i li diu  
que als plenaris fa un ús demagògic de la paraula i li demana respecte. D’altra banda, diu 
que el Partit Popular utilitza una vegada més el mecanisme de la moció per fer oposició al 
Consell.  Es  demana  que  ha  fet  l’Ajuntament  aquests  dos  darrers  anys  per  evitar  la 
degradació de la fàbrica nova, si en definitiva s’han esgotat totes les vies municipals abans 
de  reclamar  a  les  institucions  supramunicipals.  No  obstant  i  malgrat  tot,  anuncia  que 
donaran suport a la moció perquè el patrimoni, la cultura i la història de les fàbriques és 
important. Vol recordar que des de Més per Sóller s’ha demanat el reconeixement de les 
dones que feren feina a les fàbriques. No tenen cap problema per demanar al Consell que 
compleixi el compromís que va fer en el seu moment i espera que es donin les passes per a 
que en un futur, Sóller tengui el museu tèxtil que es mereix. 
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El Sr. Jaume Mateu diu que votaran a favor, es dirigeix al Sr. Simarro i li diu que només li 
preocupa el  patrimoni  quan li  serveix per  fer  politica.  Considera que el  que fan es  fer 
d’oposició enlloc de governar i diu que els ciutadans de Sóller no ens ho mereixem. Segons 
el  Sr.  Mateu  entre  tots  s’ha  de  cercar  una  solució  i  que  qui  ha  tengut  oportunitat  de 
solucionar el problema en el seu moment precisament ha sigut el Sr. Simarro. Opina el Sr. 
Mateu que l’Ajuntament qualque paper ha de tenir en aquest projecte. També vol recordar 
que  de  l’Escorxador  tenia  una  sortida  a  través  d’una  altra  administració  i  que  es  va 
desaprofitar, la qual cosa demostra l’interès que té el Partit Popular pel patrimoni. Conclou 
que cal fer feina i establir ponts amb altres administracions per trobar una solució.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Jaume  Bestard  i  respon  que  al  jaciment  del  Puig  s’hi  han  fet 
actuacions  i  que  s’ha  fet  molt  més  que  a  l’anterior  legislatura.  Recorda  el  regidor  de 
patrimoni que es van reparant els elements a mesura que és té capacitat econòmica i que es 
posen  els  mitjans  tècnics  propis.  Diu  que  no  hi  ha  problema  en  treballar  amb  altres 
administracions i que també cal tenir en compte que la fàbrica nova està encara en mans 
privades, que això és una problemàtica per fer-hi actuacions.

Intervé el Sr. Aguiló i demana que les mocions es presentin amb més marge de temps per 
poder-les estudiar més i finalment aprovar-se com a declaració institucional. Pel que fa a la 
fàbrica nova  considera que és una moció correcta i diu que tendrà el seu suport. Considera 
que no només és un tema de patrimoni sinó també de seguretat ciutadana. 

Respon el Sr. Darder que varen presentar la moció en temps i forma. No es mostra d’acord 
amb l’afirmació de que s’està fent política quan es demana qualque cosa al Consell, quan és 
el Consell, l’administració que ha d’adquirir i que l’únic que es pretén amb la moció és que 
la fabrica es pugui rehabilitar. 

El Sr. Aguiló no es refereix a la moció en concret puntualitza que el que volia dir es que 
com amb més antelació es presenti la moció, més es podrà preparar i argumentar millor. 

Pren la paraula el Sr. Batle President diu no recordar bé qui però que algú precisament va 
dir  que les  mocions  són polítiques.  Segons el  Batle  tenen un mal  concepte  de la  seva 
persona i que no pretén ser una moció política, sinó que es tracta d’un tema que no pot fer 
l’Ajuntament i que ja se li ha exposat a la presidenta del Consell la necessitat de comprar 
per qui és competent,  i  en aquest cas correspon al  Consell  perquè són els  qui la varen 
catalogar com a bé d’interès general amb la finalitat de fer en un futur, un museu tèxtil. Per  
tot l’exposat demana el suport de tots els regidors per tal que aquest projecte arribi a bon 
terme. 

Passats a votació, la Corporació per unanimitat, ACORDA: 

Instar al Consell de Mallorca a adquirir Sa Fàbrica Nova de Sóller, per tal d’evitar la seva 
degradació i perill de destrucció d’un Bé d'Interès Cultural, declarat a instàncies del propi 
Consell,  tal  com s’estableix  a  l’article  33  de  la  llei  12/1998,  de   21  de  desembre  de 
patrimoni històric de les Illes Balears.  

C
od

i V
al

id
ac

ió
: C

2A
M

ZG
L6

P6
N

3R
56

X7
X9

ZM
C

H
JN

 | 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 8

 d
e 

14
 



Setè.- Moció presentada pel grup municipal MES per Sóller, relativa a la producció i 
distribució de les vacunes contra la COVID-19.

Pren la paraula el Sr. Suau per tal d’explicar una sèrie de dades relatives a la moció. Explica 
que la moció té origen en determinades entitats que han demanat la suspensió temporal del 
dret de propietat intel·lectual sobre les vacunes de la Covid per permetre més producció i 
per tant més distribució arreu del món. 

La Sra. Catalina Pizá agreix l’exposició tan fonamentada per part del Sr. Suau i diu que li  
donaran suport perquè el que es fa amb les patents per part de les multinacionals és sagnant.

Intervé  el  Sr.  Jaume Mateu  i  diu  que li  donaran  suport  i  que  fins  que no hi  hagi  una 
vacunació a nivell mundial no és podrà acabar amb la pandèmia. 

El portaveu del Pi Proposta per les Illes anuncia que li  donaran suport  atès que davant 
aquesta situació de pandèmia no hauria d’existir el mercadeig i tendria que ser accessible 
per a tothom. 

El regidor no adscrit, el Sr. Aguiló diu que donaran suport a la moció per tal que al final la  
vacuna pugui arribar a tothom.

El portaveu del Partit Popular considera que és una bona moció amb una bona exposició de 
motius. Al Sr. Darder li preocupa el problema de que certs països que no puguin jugar amb 
les mateixes regles del joc, per tot això diu que li donaran el reu recolzament. 

Finalitza el torn d’intervencions el Batle President qui diu que només troba a faltar dues 
qüestions, per una banda, la necessitat d’invertir més recursos en investigació i per altra 
banda, posar en valor els acords de la comunitat europea per tal de fer una aportació de 
vacunes als països que no arriben. Considera que el percentatge de vacunació del nostre 
país és baix i que ens hem de posar les piles. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA:

Primer.- Instar al Govern d’Espanya a seguir cooperant a escala mundial per eliminar els 
possibles obstacles que impedeixin garantir que les vacunes es desenvolupin i es fabriquin 
de manera suficient i que es distribueixin a temps i de manera justa a tot el món. Això 
inclou prestar assistència tècnica i econòmica a altres estats i col·laborar en mecanismes 
establerts  per  l’OMS  per  compartir  ciència  i  recursos,  com  ara  el  dispositiu  per  al 
repartiment equitatiu de vacunes entre els països (COVAX).

Segon.-  Instar al Govern d’Espanya a assegurar que els drets de propietat intel·lectual no 
impedeixin a cap país ni a cap regió garantir el dret a la salut. Això inclou acordar una 
exempció temporal i puntual de determinats aspectes de l’acord sobre els Aspectes dels 
Drets de Propietat Intel·lectual relacionats amb el Comerç (ADPIC) per a la producció de 
productes sanitaris contra la COVID-19.

Tercer.- Comunicar aquest acord municipal a la Presidència del Govern d’Espanya, a la 
Conselleria competent en matèria de salut de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears i a 
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les entitats Amnistia Internacional Illes Balears, Medicusmundi Mediterrània, Metges del 
Món a les Balears i Oxfam Intermón, entitats implicades i difusores de la iniciativa per a la 
universalització de la vacunació contra la COVI-19.

Vuitè.-  Moció  presentada  pels  grups  municipals  UNIDAS PODEMOS,  MÉS PER 
SÓLLER i PSIB-PSOE, per a l’impuls de les energies renovables i l’autoconsum al 
nostre municipi.

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i explica que es tracta d’una moció preparada pel seu 
grup municipal, el PSIB – PSOE, juntament amb Més per Sóller i Unidas Podemos recollint 
diferents demandes en relació amb les energies renovables a tots els nivells. 
Exposa diferents normatives que van encaminades a l’impuls de l'estratègia de renovables. 
Finalment  explica  els  diferents  punts  de la  moció.  Conclou que és  un moció  factible  i 
necessària i demana el suport del Consistori. 

El Batle President considera oportú donar la paraula a l’actual regidor d’urbanisme. 

El  Sr.  Bestard  diu  que per  part  dels  serveis  tècnics  s’ha  fet  una recopilació  de  tota  la 
normativa d’aplicació al municipi de Sóller per zones. Segons el regidor no és una qüestió 
senzilla. Explica que s’ha tractat de fer una recopilació de propostes en un document base 
per començar a fer feina. També vol recalcar que hi ha molta feina al seu departament i es 
complicat poder dedicar-hi els mitjans personals. Segons el regidor hi ha normativa estatal 
o europea superior que cal acatar. D’altra banda, considera que el termini de tres mesos de 
la moció per modificar el pla general no és viable. Anticipa que a nivell municipal hi ha 
previstes una sèrie d’actuacions a Son Angelats o al Pavelló del Puig. El Sr. Bestard diu que 
cal triar entre estètica o eficiència energètica.

La portaveu d’Unidas Podemos considera que és un tema urgent degut a la problemàtica del 
canvi climàtic. Diu que quan varen presentar la moció de declarar Sóller en emergència 
climàtica va causar un parell rialles a part del plenari quan ho estam tocant amb les mans, i  
que si amb la instal·lació de fotovoltaiques poden posar un granet d’arena, s’ha de fer de 
manera urgent. Opina que és positiu que s’hagin fet passes a Son Angelats o al Puig i que 
cal aprofitar les ajudes que arriben. 

El Sr. Bestard li preocupa que certs llocs singulars poden perdre la fisonomia que tenen ara 
en cas d’instal·lar plaques solars, si bé, considera necessari regular-ho de cara a un futur. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló diu que la moció és molt tècnica i complexa. Opina que si 
s’obre la veda per instal·lar  plaques solars tendrem les muntanyes plenes de miralls  i li 
preocupa el tema estètic, si bé també té clar que és necessari anar cap aquesta via. El Sr. 
Aguiló espera que d’aquí al 2030 s’hagi pogut trobar una solució tècnica per aconseguir un 
sistema  d’energia  renovable  més  integrada  en  el  nostre  paisatge.  Explica  que  estaven 
esperant la redacció d’aquest pla de transició energètica, precisament per poder proposar 
solucions i diu que és cert  que el  pla general s’ha de modificar.  No obstant,  també vol 
recalcar que consideren inviable la temporalització que preveu la moció. Anuncia que li 
donaran suport però proposen esmenar-la en el sentit d’eliminar el termini dels tres mesos i 
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substituir-ho per al més aviat possible. 

Intervé el Sr. Carlos Darder del Partit Popular diu que el seu partit aposta fort per aquest 
tipus d’energies i posa com exemple Son Angelats. No obstant, també consideren important 
el tema de l’estètica i per tant diu que certes zones s’hauria de veure com quedarien i tractar 
de trobar  una equilibri  entre  l’estalvi  energètic  i  l’estètica.  D’altra  banda,  tal  i  com ha 
assenyalat el Sr. Aguiló,  considera impossible tramitar la modificació del pla general en un 
termini de tres mesos. Per aquest motiu demana suprimir-ho. 

El Sr. Jaume Mateu no hi veu problema. Si bé demana l’opinió als altres partits que han 
presentat la moció conjunta. 

La Sra. Laura Celià no és partidària de posar «al més aviat possible» perquè acaba essent 
una cosa inconcreta i proposa substituir-ho per «iniciar en un termini de tres mesos».

Es proposa finalment posar «dins el 2021». Al Sr. Mateu li pareix correcte.

Intervé el  Batle  President  considera que la  moció es política i  oportunista.  Diu que les 
plaques solar amb forma de teula es poden posar i afegeix que el problema està en que el 
pla general que va fer el Sr. Joan Deu i na Rosa Barba amb un esperit feminista, des del 
punt de vista de la dona, va preveure que damunt les teulades del casc antic no hi hagués 
cap cosa a damunt. Diu que era un tema que va aprovar l’esquerra i des d’un punt de vista 
femení perquè fou una dona qui va fer el pla general. Recalca que la modificació puntual 
que demanen els  partits  de l’oposició ara prové d’un problema d’unes persones que ho 
volen posar dins el casc antic i no poden perquè el pla general no ho permet. Considera que 
la  modificació  la  demanen  per  això  i  no  pel  bé  del  planeta.  Destaca  que  el  regidor 
d’urbanisme ja ha fet una comissió per fer feina i intentar trobar-hi una solució. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.-  El Ple de l’Ajuntament de Sóller es compromet a reunir en el termini màxim d’un 
mes  una  Comissió  de  Treball  per  impulsar  les  energies  renovables  i  especialment  les 
d’autoconsum al nostre municipi.

Segon.-  El  Ple  de  l’Ajuntament  es  compromet,  a  través  de la  regidoria  d’Urbanisme a 
iniciar dins el 2021 una modificació del Pla General que permeti clarificar la normativa per 
a autoritzar instal·lacions d’enèrgiques renovables de caràcter domèstic al nostre municipi.

Tercer.- El Ple de l’Ajuntament de Sóller es compromet a iniciar en els propers sis mesos 
els projectes d'instal·lació d’energies renovables en els edificis públics de Sóller, aprofitant 
els recursos que puguin venir via Fons Europeus o d’altres.

Quart.-  El Ple de l’Ajuntament de Sóller es compromet a modificar l’ordenança reguladora 
de l’Impost  de Béns Immobles  introduint  bonificacions  per  a  la  instal·lació  de plaques 
solars fotovoltaiques.  Després de fer els  càlculs  oportuns, es bonificarà l’IBI amb el % 
adequat per tal que la quantitat resultant no superi el total de la inversió feta i garantir així 
la compatibilitat amb altres subvencions (com per exemple les finançades a través del fons 
FEDER, gestionades pel govern autonòmic).
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Cinquè- El Ple de l’Ajuntament de Sóller es compromet a modificar l’ordenança reguladora 
de l'impost sobre instal·lacions, construccions i obres (ICIO) per introduir bonificacions de 
la instal·lació de plaques solars fotovoltaiques. La bonificació serà del màxim permès, el 
95%.

Novè.-  Comunicacions oficials.

Es dóna compte de:
-  Les Resolucions de batlia des de la darrera sessió ordinària, és a dir, dels decrets núm 802 
al 1295 de 2021. 
-  Els acords de la Junta de Govern de les sessions de data  12, 19 26 de maig, 2, 9 , 16, 18 i  
23 de juny i 7 de juliol de 2021.

La Corporació queda assabentada i conforme.

Abans d’entrar a l’apartat de precs i preguntes la Sra. Catalina Pizá mostra al Sr. Simarro el 
seu malestar per com tracta a l’oposició durant la sessió plenària i demana si a cada plenari 
s’han de menjar que els tracti com a nins petits, diu que no s’ho mereixen com a regidors de 
la casa. Afegeix que el Sr. Simarro acaba fent tel seu «speach» i que després no deixa que 
puguin intervenir. 

El Sr. Simarro li replica que no fa cap «speach», que fa la mateixa intervenció que la resta i  
que només dóna el seu punt de vista com a Batle i considera que no tracta a ningú de mala 
manera, que és de les persones amb el tracte més educat i que no li faltarà mai el respecte. 
No obstant, diu que com a batle ell tanca el debat. 

Vuitè .-  Precs i Preguntes.

S’inicia l’apartat de precs i preguntes amb la intervenció de la Sra. Pizá  qui demana si 
han trobat un lloc definitiu per les pedres de la memòria. 

Respon el Sr. Batle que no tenen cap lloc encara i que estan cercant amb interès on es 
podrien posar. 

El Sr. Joan Carles Simó demana quines previsions hi ha sobre l’escola d’adults, si hi haurà 
un canvi de lloc o si mantindrà l’ocupació actual. D’altra banda, demana si es pretén fer 
qualque actuació a l’entrada de Can Prunera, diu que fa pena i que no és bona carta de 
presentació per al turisme. Considera que l’Ajuntament si pogués fer qualque cosa com a 
part del patronat seria d’agrair. 

Respon  el  Sr.  Batle  que  aquest  mateix  problema  el  va  traslladar  al  President  del 
ferrocarril. 

Respon la Sra. Andrea Pomar pel que fa a l’escola d’adults i diu que hi estan fent feina,  
que la propera setmana està prevista una reunió amb la conselleria i que després d’aquesta 
reunió es tendrà més informació. 

El  Sr.  Joan  Carles  li  demana  a  la  regidora  d’educació  que  convoqui  una  comissió 
informativa després d’aquesta reunió.
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Respon la Sra. Pomar que quan ho considerin adient convocaran aquesta comissió. 

El Sr. Suau de Més per Sóller demana pel tema de ses Marjades i diu que hi va haver una 
carta al mes de maig de queixes de la seguretat en l’accés. D’altra banda, demana per la 
problemàtica del llim que cau de certs arbres i embruta les voravies, en concret demana si 
es  té  previst  tractar.  Finalment  demana  a  la  regidora  d’hisenda  si  hi  ha  cap  previsió 
d’aprovar els pressuposts i si es té previst recuperar certes bonificacions ja existents com 
la de l’IBI a horts i tarongers. 

La Sra. Andrea Pomar diu que s’està fent feina amb els pressuposts però que duen més 
feina de la regular i que tot d’una que tenguin informació se'ls convocarà amb temps i 
forma. Pel que fa a la pregunta sobre Ses Marjades diu que la relació tant amb l’Apima 
com amb la direcció de l’escola és excel·lent i molt fluida i que aquesta problemàtica de 
l’accés ja s’ha tractat i que s’està fent feina damunt aquest tema. 

Respon el Sr. Juan Ruiz a la pregunta sobre l’arbrat i diu que fa quinze dies que s’està fent 
tractament fitosanitari als plataners i que els arbres als que s’ha referit el Sr. Suau són els  
til·lers i que tan aviat hagin acabat amb els plataners es posaran amb els til·lers. 

Pel que fa a la senyalització respon el Sr. Carlos Darder que està previst posar-ne una 
específica en tots els accessos a les escoles, tan aviat com s’aprovi el pressupost 2021. 

Demana la Sra. Elvira Arbona si l’Ajuntament s’ha sumat a la iniciativa dels agents Covid 
i d’altra banda, demana per la proliferació de caravanes al camp de sa Mar del Port, si s’ha 
actuat de qualque manera. 

Respon el Sr. Darder que el tema dels agents Covid és molt recent i que ha sortit fa poc 
publicat al BOIB, diu que no lis acaba de convèncer aquesta figura perquè aquests agents 
no tenen autoritat i per tant no podran sancionar i només poden regular les escoles i el 
trànsit. De totes maneres diu que s’ha de valorar, que no es descarta però que no dona 
solució a la problemàtica de manca d’efectius. 

Pel que fa al tema de les caravanes, el Sr. Darder diu que van posant tiquets d’ORA, si bé 
diu que han rebut queixes i que ara el subinspector ha d’estudiar com es pot solucionar .

Pren la paraula el Sr. Mateu i demana per la retirada de certs contenidors i com lliga això 
amb el porta a porta que en teoria s’ha de posar en marxa. Demana també per les properes 
passes que es faran damunt aquest tema. 

Respon el regidor de medi ambient, i diu que això és un tema que duu l’empresa Gram i 
que és qui marca les pautes que s’han de seguir. Diu que està clar que el porta a porta  
suposa eliminar contenidors i que fer un canvi de cop és impossible. Segons el Sr. Ruiz és 
un tema a un any vista, no de pocs mesos.

Demana la Sra. Enseñat del PSOE com està el tema del Pla de mobilitat per les escoles 
que es va treballar al Consell escolar municipal i que contemplava una sèrie de qüestions 
sobre senyalització que s’havia consensuat amb tots els centres. D’altra banda, diu que es 
va parlar amb la directora de ses Marjades de posar una senyal que prohibís el trànsit rodat 
de les nou menys quart a les nou i quart. D’altra banda, demana si es té previst convocar la 
comissió paritària del Mercat i demana com està el tema de la futura concessió i de la seva 
reforma. 

El Batle respon que la comissió paritària es convocarà tan aviat com és tengui clar els 
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paràmetres i els costs del projecte, si bé diu que no estaran massa temps en fer-ho i que el  
tema està ben avançat. 

Intervé la Sra. Enseñat i diu que al seu parer la comissió no s’ha constituït aquests dos 
darrers anys.

El Batle diu que la constituiran i que és un bon moment ara. 

El Sr. Jaume Mateu demana per les noticies sorgides entorn a canvis de sentit circulatori a 
Biniaraix i pels temes de mobilitat d’aquest indret, demana que hi ha de cert. 

Respon el Sr. Darder que es va reunir amb l’associació de veïnats, que s’ha demanat que 
el  tram de cas Patró Lau sigui d’un únic sentit.  Explica  el  Sr.  Darder  que s’ha obert 
expedient i que per part del cap de policies s’informarà, no obstant, recorda que hi ha una 
part del tram que és de titularitat de Fornalutx. 

Intervé el Sr. Batle i diu que efectivament pertany a dos municipis aquell tram i que es  
necessari que tenguin el mateix punt de vista. 

Quan són les 13:04, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com a 
secretària estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau                                                                                             La secretària 
El Batle President 

Carlos Simarro                                                                                      Rosa Ripoll Coll 

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle                                    Davant meu 
                                                 la secretària 

S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària de dia 29 de setembre de 2021 i s’aprova per 
unanimitat.

La secretària.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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